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محله دانش آموز، از گذشته تا امروز

سنگ بنای یزدی

شهرآرامحله بررسی می کند

تأثیرات تقاطع 
چهارسطحی بر منطقه

دامدار ساکن منطقه ۱۱ زندگی خود را روایت کرد

از سنگر دفاع تا سنگر تولید
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

تاریــخ اتفــاق مثبتی در 
زندگی همه ماست، اینکه 
بدانیم در گذشته سرزمین 
و شهر ما چه اتفاقی افتاده 
است، گذشتگان ما در این 
سرزمین چگونه زیسته اند 
و چه آٍثاری از خود برجای 
گذاشــته اند، حتما مفید و البته لازم است که از برخی 
تصمیمات در آن زمان درس بگیریم و برای امروز خود 

آن را به کار بگیریم.
تاریخ در واقع بخشــی از هویت ما را می سازد. بعضا 
تاریخ ما و زندگی ما، جایگاه و شخصیت ما را معرفی 
می کند و در مواقع تاریخ برای تعیین مسیر در آینده هم 

کاربرد دارد.
از همه این ها که بگذریم باید یادآور شد که تاریخ برخی 
اصول را به ما یادآوری می کند و به ما نشــان می دهد که 
یک روش درســت زندگی چیست یا یک شهر مناسب 

زندگی چیست؟
حالا زمان مناسبی است که از خود بپرسیم تا چه اندازه 
رفتار ما به گذشتگان خود شبیه است؟ زندگی ما تا چه 
اندازه به گذشتگان ما شــبیه است و البته شهرهای ما تا 

چه اندازه به تاریخ ما نزدیک است؟
البته حتما باید این نکته را مطرح کرد که در پیشرفت روز 
به روز صنعت راهسازی و شهرسازی و ساختمان سازی 
نمی توان در گذشــته ماند و حتما با استفاده از شرایط 
زندگی امروز به ســمت تغییر شــهر و ساختمان پیش 

می رویم.
به طــور قطع گذاره فوق صحیح اســت اما آنچه از دل 
شهرها با عنوان برج و ســاختمان برآمده در قالب این 
گذاره قرار نمی گیرد، می توان با همین ابزار و ماشــین 
آلات امروز ســاختمان های مرتبی ســاخت که الهام 

گرفته و الگو گرفته از شهر و خانه های قدیمی باشد.
در همین شهر مشــهد و منطقه ۱۱ شــاهد خانه هایی 
پــر هزینه و گــران هســتیم کــه طرح هــای قدیمی 
ساختمان ســازی را به کار گرفته  اند و ســاختمان های 
بســیار زیبایی را بنا کرده اند، بنابراین اینکه با پیشرفت 
صنعت ساختمان ســازی نمی تــوان معماری خاص 

ایرانی را حفظ کرد، جمله و تصمیم درستی نیست.
در دوره فعلی ما شــاهد این موضوع هستیم که به دلیل 
ساختمان سازی به شکل امروزی، وضعیت کلی شهر 
به لحاظ زیباسازی بصری شکل زیبایی ندارد، نماهای 
ساختمانی خاص شکل شــهر را دچار دگرگونی کرده 
است که هیچ شــباهتی به معماری ایرانی ندارد و این 
موضوع، لگد زدن به یک تاریخ کهن معماری اســت 
که هویتی برای ایران محسوب می شود، به عنوان مثال 
در همین فضــای امروزی صنعت ساختمان ســازی 
دنیا قاب های ثبت شــده از بناهایــی همانند عمارت 
داروغه در مشــهد جزو بهترین و البته پرطرفدارترین 
قاب هاست.باید در این قسمت اشاره ای داشته باشیم 
به ســلیقه فعالان حوزه صنعت ساختمان ســازی به 
نماهــای غیرایرانی که در واقع در هیــچ کجا از تاریخ 
معماری ما جایی نداشته اند، ولی این روزها در شهر به 
فراوانی دیده می شوند. نماهای رومی بخشی از رخنه 
کردن سلیقه های شــخصی در معماری اصیل ایرانی 
است، ســاختمان های تمام شیشه ای که ذهن آدمی را 
به شهرهای مرکزی آمریکا می برد هم سهم ویژه ای در 

ساختمان های شهر دارند.
وصــف قانون های بازدارنده یــا روش های تخفیفی و 
تشــویقی می تواند آغاز مسیری باشــد برای اینکه در 
حرکت این شهر بر باد رفته از معماری ایرانی تغییر روش 
داده شود و قدمی در راستای زیباسازی بصری شهری 

گرفته شود. 

دریافتی

ضدعفونى سالن هاى ورزشى
ضــدعــفونی  عـــملیات 
فضاهای ورزشی منطقه برای 
ویروس  انتقال  از  پیشگیری 
نیـروهای  سـوی  از  کـرونا 
اضطراری  واکنش  داوطلب 
انجام  ثامن)  (دوام  محلات 
شد.به گزارش شهرآرامحله، 
از  بعد  محلات  اضطراری  واکنش  داوطلب  نیروهای 
منطقه  عمومی  مکان های  دیگر  و  مساجد  مدارس، 

تا عملیات  به سراغ اماکن و سالن های ورزشی رفتند 
کرونا  ویروس  انتقال  از  پیشگیری  برای  را  ضدعفونی 
وسایل  مسیرها،  کردن  دهند.ضدعفونی  انجام 
امکان  با  سطوح  و  بهداشتی  سرویس های  ورزشی، 

تماس بالا از سوی نیروهای دوام ثامن انجام شد.
نیروهای دوام ثامن از اولین روزهای شیوع ویروس کرونا 
در  ضدعفونی  و  گاهی بخشی  آ بخش  دو  در  کشور  در 
منطقه فعالیت خود را آغاز کردند و به صورت داوطلبانه 

در روزهای سخت در کنار مردم بودند.

در دنیــای امروزی، 
شــهرها روز به روز 
گسترش پیدا می کنند 
و به ازای گسترشــی 
که به لحاظ مساحت 
اتفــاق می افتد لازم 
اســت که توسعه هم 
رقم بخورد،گسترش شهرها افزایش جمعیت و به 
همان اندازه افزایش حجم خودروها و وسایل نقلیه 
را سبب می شوند و اینجاست که باید توسعه شهری 
در کنار گسترش محدوده شــهری اتفاق بیفتد تا 
شهرها جای بهتری برای زندگی باشند، در موضوع 

مذکور، بیشتر اشاره به توسعه راه ها و پل هاست.
از ابتدای روی کار آمدن شــورای اسلامی پنجم 
شــهر مشــهد نگاه ویژه ای به ایجاد تقاطع های 
غیرهمســطح و ایجــاد پل ها و معابــری بود که 
می تواند رفت وآمد شــهروندان را تسهیل کند و از 

حجم ترافیک در شهرها بکاهد.
سهم منطقه ۱۱ از پروژه های شهرداری مشهد دو 
کلان پروژه و تعداد بســیاری پروژه های مختلف 
دیگر اســت کــه از آن جمله می تــوان به اصلاح 

هندسی های پر تعداد در منطقه اشاره کرد.
 دو کلان پروژه عمرانی منطقه ۱۱، یکی به صورت 
کامل در این منطقه واقع شده و پروژه دیگر در مرز 
مشــترک منطقه ۱۱ با مناطــق ۱۰ و ۱۲ قرار گرفته 

است که برای هر منطقه مزایای خاص خود را دارد. 
نخستین پروژه عمرانی که در دوره جدید مدیریت 
شهری و در حوزه حمل و نقل و ترافیک در منطقه۱۱ 
آغاز به کار کرد پروژه پارکینگ غیرهمسطح آزادی 
است که با هدف ایجاد فضای پارکینگ و البته ایجاد 
یک ایســتگاه اتوبوس مناسب و با ظرفیت بالا در 
منطقه در حال ساخت است و پیش بینی ها نشان 

می دهد که تا بهمن ماه امسال افتتاح خواهد شد.
اولین تقاطع ۴ ســطحی شرق کشــور نیز در مرز 
منطقه ۱۱ با مناطق ۱۰ و ۱۲ در حال ســاخت که 
امتیاز و فرصت ویژه ای برای این منطقه محسوب 
می شــود. این پروژه که با اعتبار پایه ۲۰۰ میلیارد 
تومان ساخته خواهد شد علاوه بر اینکه رفت و آمد 
خودروها را در این قسمت از شهر تسهیل می کند 
و از حجــم ترافیک در این منطقــه می کاهد برای 
هرکدام از مناطق مجاور خود هم مزایایی به همراه 
دارد.اکنون بیش از ۹ ماه از آغاز به کار تقاطع چهار 
سطحی میدان نمایشگاه که احتمال می رود پس 
از افتتــاح به نام تقاطع آزادگان نام گذاری شــود، 
می گذرد و تصمیــم گرفتیم مزایــا و نتایج مثبت 

اجرای این طرح بر منطقه ۱۱ را برشماریم.
زمانی کــه بحث اجــرای تقاطع غیرهمســطح 
نمایشــگاه شروع شــد بیش از هر کســی اهالی 
شهرک ارمغان در منطقه ۱۱ خرسند شدند چرا که 
فرصت مناسبی برای رشــد این محله حاشیه ای 

فراهم شــد. البته که اولین افرادی هم که از اجرای 
این پروژه ضرر کردند اهالی همین شــهرک بودند 
که تنها راه ارتباطی آن ها به واسطه اشتباه پیمانکار 
پروژه بســته شــد. نقصی که البته بعــد از مدتی 
برطرف شد.نخســتین حســن اجرای این پروژه 
همان طور که اشاره شد کاستن از حجم ترافیک در 
این نقطه از شهر است که موجب کاهش ترافیک 
در بولوارهای نمایشــگاه و بزرگراه امام علی(ع) 
می شود، شهروندان بســیاری از ساکنان منطقه 
۱۱ از این مســیر رفت و آمد می کنند و دو ضلع این 

مسیرها در محدوده منطقه ۱۱ واقع شده است.
دسترســی هر منطقه و هر محدوده شهری به نقاط 
مجاور اصل مهمی در زندگی شهرنشــینی است 
چرا که هر کدام از ما هنگام خرید یا اجاره منزل این 
نقطه را در نظر می گیریم که به چه نقاطی دسترسی 
داریم و کیفیت این دسترسی چگونه است، ایجاد 
تقاطع چهار سطحی نمایشــگاه دسترسی منطقه 
۱۱ به بولوار آیت ا... هاشمی رفسنجانی(میثاق) و 
در نتیجه آن دسترسی به منطقه ۱۲ را تسهیل می کند 
که در آینده منطقه اتفاق مثبتی است.احتمالا تاکنون 
متوجه این موضوع شده اید که در روزهای پایانی هفته 
یا به واسطه فرا رســیدن ایام تعطیلات تا چه اندازه 
خروجی و ورودی شهر شلوغ می شود. این موضوع 
یا به واسطه رفت و آمد زائران و گردشگران یا واسطه 
رفت و آمد شهروندان مشهدی به شهرهای اطراف 

شهر بر باد رفته

اجرای تقاطع 
چهارسطحی 
فقط موجب 
کاهش ترافیک 
نیست و بهره 
اقتصادی و 
اجتماعی دارد

ضدعفونی مجتمع 
توانیابان

به قلم دوربین

حرف  اول

محسن زکریا

سید مصطفی بهشتی

شهرآرامحله بررسى مى كند

تأثيرات تقاطع چهارسطحى بر منطقه

سید مصطفی بهشتی
دبیر شهر آرا محله
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یکی از مشکلات همواره 
جــاری در شــهر ایجاد 
فرونشست هایی در معابر 
یا به وجود آمدن فضاهای 
ناهمســطح در خیابان و 
یژه روی مســیرهای  به و
آسفالت است که از سوی 
سازمان های مختلف و البته با نظارت شهرداری مناطق 

انجام می شود.
این موضوع اتفاقی است که اغلب به صورت ناخواسته و 
فقط به واسطه ضرورت انجام یک کار خدماتی از جمله 
برطرف کردن نشت لوله آب و لوله گذاری گاز یا مواردی 

از این قبیل انجام می شود.

 ۲۳۰۰ متر حفاری
سال ۹۹ از راه نرسیده با خود حجم زیادی از حفاری ها را 
آورده  است که البته امیدواریم آسفالت یا ترمیم بعد از آن 
به شکل خوبی انجام شود، در همین راستا و طبق اعلام 
مریم عرب احمدی، سرپرســت شهرداری منطقه۱۱،  
از ابتدای امســال تاکنون بیش از ۱۰۰ مجوز حفاری با 
متراژی بالغ بر ۲۳۰۰ متر طول صادر شــده که در همه 
موارد شــهرداری از مرحله صدور مجــوز تا پایان کار 

نظارت لازم را داشته است.

 انشعابات خانگی
  سرپرست شهرداری منطقه با بیان اینکه طبق ماده ۱۰۳ 
قانون شــهرداری ها، تمام ادارات دولتی و شهروندان، 
قبل از انجام هرگونه حفــاری باید مجوزهای لازم را از 
شــهرداری دریافت و پس از آن نسبت به حفاری اقدام 
کنند، گفت: از ابتدای سال ۹۹ تا اواخر اردیبهشت ماه، 

۱۰۷ مجوز حفاری در این منطقه صادر شده است.
وی با اشــاره به اینکه مجوزها به دو دســته انشعابات 
خانگی و شرکت های خدماتی تقسیم بندی می شوند، 
تصریح کرد: از تعداد کل مجوزها، ۱۰۴ مورد مربوط 
به انشعابات خانگی و ۳مورد نیز مربوط به شرکت های 

خدماتی بوده است.
عرب احمدی خاطرنشــان کرد: افزون بر مجوزهای 
جدید، در بازه زمانی دوماهه از ابتدای سال تاکنون، ۲۶ 
مورد تمدید مجوز از سوی شهرداری منطقه۱۱ صادر 
شده است که مربوط به پروژه هایی است که کارشان از 

سال قبل به سال جدید ادامه دارد.

 حفاری آسفالت و پیاده رو
وی افزود: در حوزه انشــعابات خانگی که بیشــترین 
تعداد مجوزها را به خود اختصاص داده اند در بخش 
آسفالت، ۴۳۶ متر مجوز حفاری و در بخش پیاده رو 
و جلوی منــازل ۱۰۰ متر مربع مجــوز حفاری برای 

انشعابات منازل مســکونی صادر شده است.عرب 
احمدی درباره مجوزهای صادره برای شــرکت های 
خدماتی بیان کرد: بیشــترین میزان مجوز شرکت ها 
به معاونت عمران شــهرداری با ۱۲۰۰ متر طول برای 
جمع آوری آب های ســطحی در حاشیه بولوار آزادی 
داده شده است که پس ازعادی شدن شرایط، عملیات 

اجرایی آغاز خواهد شد.

 سهم پررنگ آب و برق
سرپرســت شــهرداری منطقه۱۱ یادآور شد: شرکت 
برق منطقه ای خراســان با ۶۰۰ متر طول و شرکت آب 
و فاضلاب منطقه ای بــا ۳۰ متر طول، دیگر متقاضیان 
درخواست مجوز حفاری بوده اند که تاکنون مجوزهای 
لازم صادر شــده اســت .البته به علت شــرایط شیوع 
ویروس کرونــا، کلیــه فعالیت های عمرانــی از ۱۵ 
اسفندماه ســال گذشــته تا نیمه اردیبهشت ماه امسال 
به مدت ۲ ماه به حالت تعلیق درآمد و به شــرکت های 

خدماتی مجوز حفاری داده نشد.
گفتنی است شهروندان برای دریافت مجوزهای لازم و 
اطلاع از فرایند صدور مجوزهای حفاری می توانند همه 
روزه در ساعت های اداری به معاونت اجرایی منطقه۱۱ 
واقع در انتهای معلم ۵۵، شهیدفخرایی ۲۴ واحد فنی 

و عمران مراجعه کنند.

است. جاده چناران یک مســیر مهم در روزهای پایانی هفته 
برای باغ  داران محسوب و این موضوع برای شهروندان منطقه 
دارای اهمیت اســت که بتوانند از طریق تقاطع نمایشگاه به 
راحتی در مسیر جاده چناران قرار بگیرند. بنابراین از مزایای 
در خور ذکر این پروژه باید به موضوع دسترسی راحت اهالی 
منطقه به جاده چناران اشاره کرد.این موضوع بر همه ما آشکار 
شده است که هر کجا رفت و آمد شهروندان کم باشد محلی 
برای جمع شدن اراذل و اوباش و بعضا معتادان متجاهر است، 
قسمت هایی از زمین های خالی و قسمتی از بوستان چهل بازه 
در ساعت های پایانی شــب این معضل و مشکل را به خود 
می بیند. در گفت وگویی که با شهروندان شهرک ارمغان داشتم 
امیدوار هستند که با پایان پروژه و حجم رفت و آمد بالایی که 
اتفاق می افتد این مشکل به حداقل برسد.مدتی از پایان اولین 
مرحله اجرایی بوســتان چهل بازه می گذرد. از طرفی اجرای 
مرحله های بعدی در هاله ای از ابهام قرار دارد و از طرفی هم 
مرحله اول و مجموعه بوستان چهل بازه آن طور که باید دیده 
نشد و جز برهه ای خاص که آب در رودخانه جاری می شود، 
چندان مورد استقبال شهروندان قرار نمی گیرد. افتتاح تقاطع 
چهار سطحی می تواند بخت بوستان چهل بازه را هم به نوعی 
باز کند، چرا که همجواری این بوستان با تقاطع به دیده شدن 
بیشتر این بوستان منجر شده و در نتیجه استقبال شهروندان از 

این بوستان شهری را به همراه خواهد داشت.
این ها بخشــی از تأثیرات مثبت این تقاطع بزرگ شهری بر 
منطقه ۱۱ اســت که به طور قطع می تواند موجب رشد این 

منطقه بزرگ شهری شود.

اعظم محبی

نیابان واقع در محله شریف به همت اعضای سپاه ناحیه سلمان،  مجتمع توا
ضدعفونی شد.

به گزارش شهرآرامحله، این کار در ادامه اقدامات مقابله با کرونا و با توجه به ادامه 
ماندگاری این ویروس در کشور و خطر ابتلا توانیابان گران قدر انجام شد.

همچنین سه کارتن ماسک به این مجموعه اهدا شد تا در اختیار اعضا و توانیابان 
قرار بگیرد.

اعضای شورای محله و سپاه ناحیه پیش از این هم اقدامات ضدعفونی محله و اماکن 
عمومی را عهده دار شده بودند.

سرپرست شهردارى منطقه خبر داد

صدور 100 مجوز حفارى در منطقه

شهرآرامحله بررسى مى كند

تأثيرات تقاطع چهارسطحى بر منطقه
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

صفحه متنوع مخاطب

فهیمه شهری 
خبرنگار شهر آرا محله

روستا  شده  بزرگ 
وقت  هيچ  باشى  كه 
خوب  هواى  و  حال 
بيرون  سرت  از  آن 
وقت  هر  نمى رود. 
شهر  دودآلود  هواى 
بفشارد،  را  ريه هايت 
با  مى افتى.  روستا  پاك  نفس هاى  ياد 
شنيدن صداهاى بوق و وسايل صنعتى، 
چهچهه  صداى  براى  مى زند  لك  دلت 
شير  طعم  كه  كسى  روستا.  پرندگان 
هيچ  چشيده  را  گوسفند  و  گاو  طبيعى 
دلش  به  پاكتى  شيرهاى  طعم  وقت 
هم  گوشت  مصرف  موقع  نمى نشيند. 
قورمه  گوشت هاى  طعم  مى رسد،  كه 
فريز  گوشت هاى  طعم  و  كجا  روستا 
همين  كجا؟!  شهرى  زندگى  شده 
لذت هاست كه محمدحسين خوشدل را 
ياد  باز  شهرى،  زندگى  سال  از 53  پس 
يك  است  شده  باعث  و  انداخته  روستا 
كيلومترى   100 در  هكتارى   20 دامدارى 
آن  در  تا  كند  اندازى  راه  قوچان  جاده 
تاكنون  او  بپردازد.  گوسفند  پرورش  به 
از  است؛  كرده  تجربه  را  شغل  چندين 
«گروهبان 3 ارتش» و «فرماندهى دوران 
جنگ» گرفته تا حضور در «معدن سنگ 
آلات  ماشين  اداره  «رياست  بيرجند»، 
كارخانه  «مديريت  شهردارى»،  سنگين 
اكنون  و «ساختمان سازى»  آجرسازى» 
ديگر  از  را  اين شغل  و  است  دامدار  هم 

مشاغلش بهتر مى داند.
براى آشنايى بيشتر با اين فرد توانمند 
كارآفرين و موفقيت هاى كارى اش، 

ادامه مطلب را بخوانيد.

دامدار ساکن منطقه دامدار ساکن منطقه ۱۱۱۱ زندگی خود را روایت کرد زندگی خود را روایت کرد

از سنگر دفاع تا سنگر توليداز سنگر دفاع تا سنگر توليد

 ا ز رانندگی آمبولانس تا فرماندهی و خدمت به آزادگان
محمدحسین خوشدل از ساکنان محله دانشجو است. او سال ۲۷ در روستای 
معین آباد کلات متولد می شود. پدرش مشغول کار دامداری و کشاورزی بود و 
محمدحسین همانند دیگر فرزندان روستا، از کودکی در زمین پدرش مشغول 
کار بوده است. او از همان زمان علاقه زیادی به گوسفندان داشت و برای اموری 
مانند نگهداری، تغذیه، دوشیدن شــیر و چرا بردن دام ها علاقه زیادی از خود 
نشان می داد. تا کلاس ششم ابتدایی در روستا درس می خواند و پس از رسیدن 
به سن ۱۹ سالگی که دنبال شــغل با درآمدی بوده، وارد ارتش می شود. اولین 
شغل او در این مجموعه، رانندگی آمبولانس بود اما سپس تحصیلاتش را ادامه 
می دهد و به بخش تعمیر ابزار آلات و ماشین آلات انتقال می یابد تا اینکه افسر 
تعمیر و نگهداری ابزارآلات می شود. با آغاز جنگ تحمیلی به دلیل پشتکار، 
خلاقیت و نظمی که داشــته در تیپ دو قوچان فرماندهی تعمیر و نگهداری را 

بر عهده می گیرد.
روز اولی که به این ســمت گمارده می شود، فرمانده عملیات با این تصور که او 
فرد ناتوانی است، حاضر نمی شود خوشــدل را ببیند. فرمانده عملیات گمان 
می کرد او نمی تواند از پس کار بر بیاید و چون فرد قبل از خوشدل، رسیدگی لازم 
را نداشــت به گونه ای که حتی در رساندن غذا و تجهیزات به رزمندگان مشکل 
داشتند، گمان می کرد او هم مانند فرد قبلی باشد اما خوشدل به محض به عهده 

گـل دفتــــر
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صفحه ۴ و ۵ یا در واقع سوژه اصلی موضوعی محوری در شهرآرا محله محسوب 
می شود، به همین واسطه به نوعی این سوژه مهم ترین و تأثیرگذارترین بخش نشریه در 

شهرآرامحله ۱۱پنجشنبه هر هفته به حساب می آید.
در مدتی که همراه مخاطبان گرامی بوده ایم، قصه ها و البته روایت های متفاوتی را 

نقل کرده ایم، قصه هایی که هر کدام می تواند درس ها و البته پندهایی داشته باشد.
این بار اما مصاحبه با یک دام پرور سبب شد تا این نکته را یادآوری کنیم که تا چه اندازه 
این صفحه متنوع و متنوع تر شده و از چه حرفه ها و شخصیت های متنوعی گذر کرده 

است.

نه تنها در مشهد و استان
ما  كشور  كل  در  بلكه  خراسان   
كه  دارد  وجود  زيادى  زمين هاى 
متأسفانه  اما  است  دام  چراى  مناسب 
امكانات  اين  از  سوء مديريت  دليل  به 

به درستى استفاده نمى شود

هر گوسفندى كه خوب
 تغذيه شود، سالانه حدود 5 كيلوگرم 
روغن زرد از شيرش به دست مى آيد 
كه درآمد آن تمام هزينه هاى گوسفند، 
تأمين  را  دارويش  و  تغذيه  چوپان، 

مى كند

گرفتن مسئولیت، دو وسیله نقلیه برای امداد و رساندن غذا مهیا می کند. وقتی 
این خبر به گوش فرمانده عملیات می رســد از رفتار صبحش که حاضر نشده 
خوشدل را ملاقات کند، پشیمان می شود و ظهر، او را نزد خودش فرا می خواند 
تا برای زحماتش تشکر کند. در این دیدار، فرمانده عملیات دغدغه آماده شدن 
ابزارآلات جنگی را داشــته که خوشــدل قول می دهد در کمتر از ۱۰ روز کلیه 
امکانات تیپ را آماده عملیات کند. او وعده اش را عملی می کند به گونه ای که 
وقتی دو سرهنگ برای بازدید می آیند می گویند به فرمانده لشکر بگویید تا وقتی 
این فرد (خوشدل) باشد تیپ مشکلی برای تعمیر و بازسازی تجهیزات ندارد. 
پس از اتمام جنگ، خوشدل همچنان در ارتش مشغول فعالیت بود تا اینکه سال 

۷۱ تقاضای بازنشستگی اش را مطرح می کند.
 آن زمان ســتاد آزادگان از خوشدل خواسته بودند در شــرکتی که برای آزادگان 
تشکیل شده بود، مشغول کار شود. خوشدل هم به دلیل احترامی که برای آزادگان 
قائل بود و می خواست خدمتی به این قشــر بکند، تصمیم می گیرد خودش را 
از ارتش بازنشســته کند. آن زمان فرمانده لشکر به خوشدل و دیگران گفته بود 
هر کس به خوبی کارش را انجام دهد با خواســته اش موافقت می کند. او یک 
مأموریت به خوشــدل می دهد که آن را تمام و کمال به انجام می رساند. سپس 
خوشدل از فرمانده اش درخواست بازنشستگی می کند. فرمانده که از قبل قول 
داده بود، ناچار با درخواست او موافقت می کند و بازنشستگی اش را می پذیرد. 
خوشدل از ۷۱ تا ۷۳ در معدن سنگ بیرجند که مربوط به آزادگان بود مشغول کار 
می شود و این معدن را خیلی سریع به تجهیزات روز مجهز می کند.او همچنین به 
واسطه اختیارات و سوابقی که در ارتش داشت همکاری های خوبی با مسئولان 
شهرداری داشــت و برخی تجهیزاتی که در این نهاد نیاز بود از طریق ارتش در 
اختیارشان می گذاشت. به واسطه همین همکاری هایش سال ۷۳ به عنوان رئیس 
اداره ماشین آلات سنگین در شهرداری مشغول کار می شود و در حد اختیاراتش 
از امکانات این دو نهاد به نفع یکدیگر استفاده می کند. به عنوان مثال زمانی که در 
مانور آتش نشانی شهرداری می بیند لاستیک ماشین آتش نشانی صاف است، از 
لاستیک های سالم ماشین های اسقاطی ارتش، در اختیارشان می گذارد یا زمانی 
که به دلیل نداشتن کفی حمل وسایل سنگین، پروژه شان متوقف مانده بود، کفی 
ارتش را به آن ها می رساند. در مقابل هم از مسئولان شهرداری می خواهد زمین 
داخل پادگان لشکر ۷۷ را آســفالت کند.این تعاملات او مورد رضایت هر دو 

طرف بود و در این مدت اقدامات خوبی انجام می شود.

  راه اندازی کارخانه پس از ۷ سال تعطیلی
خوشدل دوســتی در ارتش داشــت که اهل تربت جام بوده است. او در تربت 
می دیده که کارخانه آجرسازی به دلیل نداشتن مدیریت صحیح، ۷ سال تعطیل 
و بلا استفاده مانده است. با شناختی که از خوشــدل داشت، از او می خواهد 

مدیرعاملــی این کارخانه را بر عهــده بگیرد اما 
هیئت مدیره کارخانه که از آن ناامید بودند اظهار 
می کنند شــرکت قابل بهره برداری نیست و قصد 
فروش آن را دارند. خوشدل سال ۷۵ همکاری اش 
با شهرداری را به اتمام می رساند و این کارخانه را 
از اعضای آن خریداری می کنــد. مالکان قبلی 
کارخانه، آن را سال ۷۰ به قیمت ۵۰ میلیون تومان 
خریداری کرده بودند اما به دلیل ســوء مدیریت 
نتوانســته بودند به مرحله بهره برداری برسانند. 
خوشــدل که کارخانه را خریداری می کند هیچ 

تجربه و اطلاعاتی درباره تولید آجر نداشت اما مطالعات و تحقیقات بسیاری 
گاهی های لازم را به دست آورد. او در مدت ۶ماه کارخانه را  انجام می دهد تا آ
راه اندازی می کند و به تولید می رساند طوری که ۱۰۰ کارگر در آن مشغول کار 
می شوند. او ۱۰ سال مالک و مدیر این کارخانه آجر سفال بوده و آجرش به عنوان 
آجر نمونه انتخاب می شود. راه اندازی این کارخانه آن قدر برای اهالی تربت جام 
باارزش بود که کوره آجرپزی آنجا را به نام خوشدل ثبت می کند. او در بین اهالی 
این شهرستان به سرهنگ معروف بود و از آنجایی که با راه اندازی این کارخانه 
سفره ۵۰۰ نفر را رونق بخشیده بود؛ احترام خاصی برایش قائل بودند. خوشدل 

از آن دوران به عنوان بهترین خاطراتش یاد می کند.
او سال ۸۵ این کارخانه را در حالی که با موفقیت، تولید آجر داشت، به فروش 
می رساند چراکه از یک طرف رفت و آمد بین مشهد و تربت جام خسته اش کرده 
بود و از طرفی عملکرد کارخانه طوری بود که بدون حضور او هم می توانست 
به تولیدش ادامه دهد. خوشدل ســال ۸۵ وارد عرصه ساخت وساز می شود و 
سرمایه ای را که از محل فروش کارخانه به دست آورد در این راه به کار می گیرد. 
او تا سال ۹۲ ساختمان های متعددی  می سازد و به فروش می رساند که آخرین 
آن ها یک آپارتمان ۱۰ واحدی در بولوار خیام است. او این ۱۰ واحد آپارتمان را 
می فروشد و با درآمد آن وارد عرصه جدیدی می شود که علاقه دوران کودکی اش 
اســت. او در حالی که ۶۵ ســال ســن داشــت تصمیم می گیرد دست از این 
فعالیت های متفرقه بردارد و به دامــداری بپردازد. بنابراین زمینی ۲۰ هکتاری 

را در کیلومتر ۱۰۰ جاده قوچان خریــداری می کند و در آن امکانات مختلف 
یک دامداری صنعتی را پیش بینی می کند. به عنــوان مثال در این مزرعه حتی 
برای کارگران خانه کارگری پیش بینی شده و ضمن داشتن امتیاز آب، برق، گاز، 
قابلیت پرورش و نگهداری از هزار رأس گوسفند را دارد. همچنین در اطراف این 
مزرعه زمین های زیادی است که می توان از آن ها برای چرای طبیعی دام بهره برد.

یت در استفاده از زمین های رها شده   سوء مدیر
او دامداری را حرفه ای بســیار پر سود و اقتصادی می داند و می گوید: دامداری 
حرفه پسندیده ای است که شغل انبیا بود اما متأسفانه امروزه مردم از آن غفلت 
می کنند.به عقیده او دامداری نه تنها به خود فرد ســود وافری می رســاند بلکه 

برای کشــور هم مفید اســت و قابلیت اشتغال 
آفرینی دارد.

او توضیح می دهد: نه تنها در مشــهد و اســتان 
خراســان بلکه در کل کشور ما زمین های زیادی 
وجود دارد که مناسب چرای دام است اما متأسفانه 
به دلیل ســوء مدیریت از این امکانات به درستی 
استفاده نمی شود به ویژه اینکه طی یکی دو سال 
اخیر، به دلیــل بارندگی های زیاد، امکان چرای 
طبیعی دام وجود دارد و به لحاظ اقتصادی هزینه 
خرید خوراک دام برای دامدار بسیار کمتر از قبل 

می شود.این سرهنگ بازنشسته می گوید: سرانه مصرف گوشت مردم زیاد است 
اما به اندازه نیاز داخلی گوشــت تولید نمی شود این تناسب نداشتن بین تقاضا 
و عرضه گوشــت داخلی موجب دلالی و گران شدن قیمت گوشت می شود و 
دولت هم برای کنترل قیمت گوشت، به واردات از خارج اقدام می کند در حالی 
که اگر از امکانات کشورمان به درستی استفاده کنیم و به تقویت دامداری های 
داخلی بپردازیم نه تنها نیازی به واردات گوشت نداریم بلکه می توانیم صادرات 
گوشت هم داشته باشیم.اکنون در دامداری او با وجود ۱۵۰ رأس گوسفند، چهار 
نفر مشغول کار هستند اما او امیدوار اســت این تعداد را به هزار رأس گوسفند 
برســاند و ۸ نفر در آن مشغول کار شوند.خوشدل اظهار می کند: من با سرمایه 
خودم توانستم این دامداری را خریداری کنم و در آن ۱۵۰ رأس گوسفند بیاورم 
اما اگر سرمایه گذار باشد و بتوانیم هزار رأس گوسفند خریداری کنیم سودمان 

چند برابر می شود چراکه گوسفند در تعداد بالا، سوددهی بسیار خوبی دارد.
او توضیح می دهد: اگر اکنون ۱۰ میلیارد تومان سرمایه داشته باشم، با آن هزار 
رأس گوسفند خریداری می کنم و زمین دامداری را توسعه می دهم. از آنجایی 
که هر گوسفند اگر از نژاد خوب باشد و به درستی تغذیه و رسیدگی شود، سالیانه 
دو بره بــه دنیا می آورد که به طور معمول یکی از آن ها ماده اســت و باز خودش 
موجب تولد گوسفندان بیشتر می شود و اگر فقط 
همین گوســفندان ماده را نگهداری کنیم پس از 
۱۰ سال تعدادشــان به یک میلیون رأس گوسفند 
می رسد و ســرمایه ۱۰ میلیاردی اولیه، پس از ۳ 
سال باز می گردد، پس از ۱۰ سال هم این سرمایه 
به ۳۰۰ میلیــارد افزایش می یابد. همچنین در آن 

دو هزار نفر مشغول کار می شوند.
او به شیر گوسفند اشــاره می کند و می افزاید: هر 
گوسفندی که خوب تغذیه شود، سالانه حدود ۵ 
کیلوگرم روغن زرد از شــیرش به دست می آید که 
درآمد آن تمام هزینه های گوســفند، چوپان، تغذیه و دارویش را تأمین می کند 

و خود گوسفند و دو بره اش به عنوان سود خالص برای دامدار باقی می ماند.

  جهادکشاورزی دامداران را حمایت کند
به عقیده او دامداری صنعتی امروز شــرایط را برای دامداران بسیار خوب کرده 
چراکه در دامداری صنعتی تلفات دام به حداقل می رسد و بازدهی آن در حداکثر 
قرار دارد اما در دامداری سنتی با هر حادثه یا کم توجهی ای، تعداد زیادی تلفات 
دام داریم و به خاطر اصولی نبودن تغذیه و بهداشت دام، بهره وری آن پایین است. 
همچنین دامداری سنتی بسیار سخت است چراکه چوپان باید در سرما و گرما 
به چرای دام بپردازد اما در دامداری صنعتی دام ها در حالی تغذیه می شوند که 
چوپان کنار خانواده اش است.  اگر فرد دامداری، اصول بهداشتی و تغذیه دام را 
رعایت کند و به موقع آن ها را واکسن بزند، نه تنها تلفات نخواهد داشت بلکه از 

هر گوسفند می تواند سود و بهره ای بیشتر از دامداری سنتی کسب کند.
او معتقد است مسئولان جهادکشــاورزی باید دامداران سنتی را ترغیب کنند 
سمت دامداری صنعتی بیایند تا تولید و بهره وری بیشتری داشته باشیم و گوشت 
مورد نیاز کشور در داخل تأمین شود.خوشدل با اشاره به بیماری های رایج بین 
دام ها اظهار می کند: تب برفکی یکی از رایج ترین بیماری های دام اســت که 
هرساله خســارات زیادی را به دامداران وارد می کند. اکنون دامداران با هزینه 
خودشان واکسن این بیماری را خریداری کرده اند و به دام هایشان تزریق می کنند 

درحالی که اگر مســئولان دولتی امکانی فراهم کنند که این واکســن و بعضی 
داروهای دیگر مورد نیاز دام، به طور رایــگان در اختیار دامداران قرار گیرد، از 
تلفات دام جلوگیری می شود و با تقویت دامداری های داخلی، نیاز به واردات 
کاهش می یابد. همچنین اگر دامپزشک رایگان در اختیار دامداران قرار گیرد در 

نهایت باعث افزایش تولید می شود و به نفع کشور است.

 جوانان ثروت را در مشاغل روستایی بیابند
خوشدل از اینکه بیشتر جوانان امروز دنبال مشاغل دولتی هستند ابراز ناراحتی 
می کند و می افزاید: در زمان جوانی ما به دلیل تعداد زیاد فرزندان، محدود بودن 
زمین ها و سنتی بودن کشاورزی و دامداری، نمی توانستیم از این مشاغل درآمد 
مناســبی کســب کنیم برای همین بیشتر جوانان 
روستا دنبال مشاغلی غیر از دامداری و کشاورزی 
بودند و مشــاغل دولتی خیلی برایشــان ارزش 
داشت اما امروزه برعکس شد و اگر کسی در حرفه 
دامداری سرمایه گذاری کند درآمدی بسیار بیشتر 
از مشاغل دولتی و دیگر حرفه ها به دست می آورد.
کید می کند: بین تمام مشاغلی که من تجربه  او تأ
کردم دامداری از همه پر ســودتر اســت حتی به 
کسانی که در شــغل ساخت و ساز هستند توصیه 
می کنم رو به دامداری بیاورند چراکه در ساخت 
و ساز دائم درگیر نوســانات بازار هستند و با هر تغییری سرمایه شان در معرض 
تهدید قــرار می گیرد اما در دامداری این گونه نیســت و ضمن داشــتن توجیه 
گاه و متخصص اســتفاده کنند و به اصول تغذیه، دارو و  اقتصادی، اگر از افراد آ

مکان نگهداری دام توجه کنند، سودشان حتمی است.
به عقیده خوشدل اگر ســرمایه داران وارد این حرفه شــوند نه تنها خودشان از 
ســود در خور توجهی برخوردار می شــوند بلکه کمک بزرگی به کشورشــان 
می کنند و ضمن اشــتغال آفرینی، باعث خودکفایی کشور می شوند.او آن قدر 
شغل دامداری را ســودآور می داند که به نهادهای دولتی پیشنهاد می کند چند 
میلیارد از بودجه شــان را صرف خرید و نگهداری دام کنند تا پس از ۳ ســال، 
ضمن بازگشت اصل پولشان، از محل سود آن بتوانند هزینه های جاری شان را 
تأمین کنند، پروژه هایشان را پیش ببرند و به صدها خانواده نیازمند کمک کنند.
او می گوید: من واقعا حســرت می خورم وقتی می بینم این همه زمین رها شده 
داریم در حالی که می توانیم در آن ها به چــرای دام بپردازیم و به خودکفایی در 
تولید دام و صادراتش برسیم.به عقیده خوشدل حتی در زمان خشک سالی که 
هزینه خوراک دام افزایش می یابد، باز هم دامداری آن قدر سود دارد که از توجیه 
اقتصادی برخوردار اســت و فقط با یک مدیریت صحیح و اصولی می توان در 

آن به حداکثر بازدهی رسید.

 می توانم گوشت استان را تأمین کنم
این دامدار ســاکن محله دانشــجو تصریح می کند: من از محل فروش ۱۰ 
واحد آپارتمان، این مزرعه را راه اندازی کردم و تصمیم دارم در آینده از محل 
ســود آن به صورت داوطلبانه و خیرخواهانه یک مدرسه یا بیمارستان برای 
مردم بســازم. اکنون هم کارم را با همین ۱۵۰ رأس گوسفندی که دارم ادامه 
می دهم اما اگر ســرمایه گذار پیدا شــود به خودم می بینم که بتوانم گوشت 
استان را تأمین کنم.خوشــدل در نظر دارد طی سال های آینده، زمینی را در 
محله دانشــجو خریداری و به قصابی تبدیل کند تا در آن، به طور مســتقیم 

گوشت گوسفندان خودش را برای فروش عرضه کند.
او حساب کتاب های دقیقی انجام داد که بخشی از آن ها را مکتوب کرده است و 
با استناد به آن ها اظهار می کند: اگر به این شکل به تولید و فروش گوشت بپردازم 
حتی اگر کیلویی ۵۰ هزار تومان گوشــت گوســفندانم را به فروش برسانم هم 
هزینه ها و ســود خودم تأمین می شود و هم کمک بزرگی به مردم شهر و کشورم 
می کنم.خوشــدل با اشــاره به افزایش تعداد کارگران بیکار می گوید: هر وقت 
کارگران سر گذر را می بینم از خدا می خواهم راهی پیش پایم بگذارد که بتوانم 
برای این قشــر کاری انجام دهم تا آن ها هم بتوانند از یــک زندگی آبرومندانه 
برخوردار باشــند. اکنون اگر بتوانم دامداری ام را توسعه دهم امیدوارم روزی 

برسد که بسیاری از این کارگران در دامداری ام مشغول کار شوند.
کیــد می کند: اگر همیــن دام ها و  او با اشــاره بــه واردات دام، دوبــاره  تأ
یت کنیم  بــه واردات دام نیازی نداریم. البته  دامداری های خودمان را تقو
قاچاق دام هم موضوع مهمی اســت که باید به آن توجــه کرد چراکه اکنون 
به دلیل تفاوت قیمت دلار در داخل کشــور با کشورهای مجاور، عده ای به 
قاچاق دام می پردازند و با فروختن دام های داخلی به کشــورهای همسایه، 
دلار دریافت می کنند که آن دلار در داخل کشور، قیمتش چند برابر می شود 
و تا وقتی چنین تفاوتی بین قیمت دلار در داخل کشور و خارج از آن باشد، 
تولیدکنندگانی پیدا می شــوند که رو به قاچاق می آورند تا جنسشــان را به 

کشورهای همسایه بفروشند. 
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

هر نقطه از این شهر با خود هویت و تاریخی را به دوش می کشد، 
حتی اگر یــک محله جدید و بــا عمر کوتاه باشــد. منطقه ۱۱ 
شهرداری مشهد از همان محله های جدید و با عمر کوتاه شهر 
مشهد است، محله  هایی که عمر آن  ها از ۵۰ سال بیشتر نیست 

ولی به همان اندازه کم هم تاریخی با خود دارد.
در گزارش های قبلی در همین صفحه تعدادی از محله های 
منطقه را به لحاظ تاریخ و توسعه تا به امروز بررسی کردیم، امروز به سراغ  محله ای دیگر 
در منطقه  رفتیم. محله دانش آموز  در تقســیم های جدید محلات مشــهد ایجاد شده و 
یکی دیگر از محلات نه چندان قدیمی منطقه و ســوژه امروز محله گردی شهرآرامحله 

منطقه ۱۱ است.
تاریخ محله دانش  آموز مانند بیشتر محلات منطقه روایتگر این موضوع است که این محله 
هم زمانی انبوهی از باغ های زراعی و خانه های ویلایی را در دل خود جای داده است و مکان 

تفریحی برای ساکنان شهر بوده که آخر هفته ها به این منطقه می آمدند.
به گفته بسیاری از اهالی محله، زمین های محله دانش آموز و همچنین محله دانشجو، در دوره 
پهلوی به آموزش و پرورش واگذار شده است و قرار بر این بوده که یک بسته کمکی مسکونی 
برای فرهنگیان شهر باشد، انقلاب که اتفاق می افتد این تصمیم رژیم پهلوی هم با حکومتش 
می رود و زمین ها به شکل دیگری واگذار می شود. البته  پس از انقلاب هم واگذاری زمین های 

این محله با اولویت دادن به فرهنگیان انجام شده است.
در بخشی از تاریخ محله دانش آموز امروز می توان رد پای دامداران  را هم دید. در دهه ۳۰ و ۴۰ 
خورشیدی دامدارانی در این محله سکونت داشته اند که به پرورش دام و فروش محصولات 
آن ها مشــغول بوده اند. پیشرفت زندگی شهری به این قســمت و البته بالا رفتن قیمت زمین 
سبب می شــود تا این افراد زمین های خود را بفروشند و اغلب  برای ادامه کار به ایجاد سوله 

در جاده چناران مشغول شوند.
دهه ۶۰ و افزایش جمعیت شــهری نقطه شروع پیشرفت محله دانش آموز است. در این بازه 
بیشتر زمین ها در قطعه های ۲۵۰ متری به فروش رسیده و ساخت و ساز رونق گرفته است، 
اما داستان ساخت و ساز در این نقطه از شهر کمی متفاوت با بقیه مکان هاست. در دهه ۶۰ 
که حاشیه شهرهای بزرگ شروع به رشد کرده است، سرمایه گذاران به خرید زمین و ساخت 
و ســاز اقدام می کنند، در این زمان تعدادی از ســرمایه گذاران و فعالان حوزه ساختمان در 
گاه شده و تصمیم به مهاجرت به این شهر و  شهر یزد از ظرفیت مشهد برای ســاخت و ساز آ

خرید زمین و ساخت و ساز می گیرند. محله مورد نظر و نهایی گروه سرمایه گذار یزدی محله 
دانش آموز امروزی است. این گروه در گذر زمان زمین ها را می خرند و پس از ساخت به مردم 
می فروشند، تا اینکه بعد از گذشت ۵ سال خانه های بسیاری در این محله ساخته شده است 

و شهروندان و سرمایه گذاران به این منطقه آمده اند.
محله دانش  آموز از سوی شرق  به بولوار سید رضی، از سمت شمال بولوار آموزگار، از سمت 

غرب به بولوار دانشجو و از سوی جنوب به بزرگراه وکیل آباد ختم می شود.
برخلاف بیشــتر محلات منطقه ۱۱، محله دانش آموز بافت اقتصادی چندانی ندارد و بافت 
مسکونی اغلب فضای این محله را تشکیل می دهد. این محله شهری موقعیت خوبی برای 
دسترسی به مترو، بازار آزادشهر و ییلاقات انتهای شهر  دارد. دیگر نکته درباره محله دانش آموز 
این است که این محله بر خلاف بیشتر محلات منطقه ۱۱، درگیر ترافیک های سنگین نیست 
و این موضوع سبب شده تا بسیاری از شــهروندان که قصد زندگی در منطقه ۱۱ و یک محله 

آرام را دارند به سراغ این محله شهری بروند.
نکته دیگری که در اینجا درباره محله دانش آموز مطرح می شــود، نام گذاری این محله 
اســت، درباره نام گذاری این محله دو روایت مختلف از اهالی محله شنیده می شود، 
ابتدا اینکه گفته می شــود نام گذاری اولیه بر اســاس بافت فرهنگی محله و نام گذاری 
برخی خیابان های همجوار در شــورای اول یا دوم شهر مشهد انجام شده است، عده ای 
دیگر هم درباره نام گذاری محله به شــخصیتی به نام «دانش آموز» اشــاره می کنند که 
در این منطقه کارآفرینی کرده و انسان خیری بوده اســت. در این باره پیگیری های ما به 
خانواده یا دوست و آشنایی از وی نرســید و البته هیچ کس هم او را نمی شناخت ولی بر 

این موضوع برخی اهالی محله اصرار دارند.
در گفت و گویی که با برخی از اهالی محله داشتم، خیلی موضوع در خور ذکری برای اهالی 
محله به عنوان مشکل محلی وجود ندارد جز یک گله و یک درخواست، مورد اول به حدود 
۱۰ تا ۱۲ ســال قبل برمی گردد، گویا در این زمان که بحث بازگشایی و ایجاد بولوار آموزگار 
مطرح بوده است، در بازدید برخی از اعضای شورای شهر و مسئولان شهری این قول به اهالی 
محله داده شده اســت که بولوار دانش آموز همانند دانشجو و سیدرضی تا بزرگراه امام علی 
(ع) ادامه یابد تا دسترسی به این بولوار راحت تر باشد، اما این اتفاق نیفتاده است و در مسیر 
ممکن ساختمان ســازی انجام شده است. درخواست شهروندان محله هم در راستای رفع 
کمبود بوستان و فضای سبز در محله است و درخواســت دارند شهرداری  به افزایش سرانه 

فضای سبز محله توجه داشته باشد. 

محله 
دانش آموز 
بافت اقتصادی 
چندانی ندارد 
و اغلب بناهای 
آن  مسکونی 
است

 پایش سلامت کارکنان 
بوستان ملت

هم محلی

سید مصطفی بهشتی

محله دانش آموز، از گذشته تا امروز

سنگ بناى يزدى
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یبایی هایی که برای اهالی و رهگذران  پارک خطی حاشیه بولوار آموزگار کنار تمام ز
این منطقه فراهم آورده است مشکلاتی هم برای ساکنان اطرافش دارد. هر بار که 
گذرمان به این منطقه می افتد اهالی آن گلایه های متعددی مطرح می کنند. چندی 
پیش، حفاری های پروژه تقاطع امامت با آموزگار باعث بیرون آمدن موش ها شده 
بود و ضمن ایجاد ترس و وحشت، اهالی را نگران تبعات بهداشتی حضور موش ها 
یاد پارک تا بولوار و محصور بودن آن با درخت ها و بوته های بلند،  کرده بود. فاصله ز
آن را به مکانی مناسب برای رد و بدل کردن مواد مخدر تبدیل کرده است. از طرفی 
یاد است به گونه ای که بیشتر اهالی ترجیح می دهند از  روابط خارج از عرف بین دختران و پسران در این پارک ز
مسیر دورتری بروند تا گذرشان به پارک نیفتد. همین کاهش رفت و آمد خود باعث ناامنی پارک شده است و 

شاهد سرقت های گوناگون در آن هستیم.

اکنون با نزدیک شــدن به فصل تابستان و افزایش دمای هوا، 
اهالی ایــن منطقه از بوی نامطبوع کال و تعداد زیاد پشــه و 
حشــرات موذی گلایه دارند. موضوعی که شاید در ابتدا به 
نظر ساده بیاید اما برای کسانی که سال هاست در این منطقه 

سکونت دارند به مسئله ای بغرنج تبدیل شده است.

 حضور پررنگ  پشه ها
اسماعیلی که مادری ۴۵ ســاله است در این باره می گوید: 
ابتدایی که پارک احداث شــد خوش حال بــودم و با خودم 
می گفتم از این پس هر روز برای استراحت و ورزش از پارک 
حاشیه آموزگار که پشت خانه مان است استفاده می کنم اما 
پس از اینکه چند بار رفتم، دیگر اشتیاق اول را نداشتم چراکه 
علاوه بر مشــکلات اجتماعی که شاهدش بودم، آن قدر در 
پارک پشه است که نمی توان حتی لحظه ای نشست. تعداد 
پشه ها در بعضی نقاط آن قدر زیاد است که حتی اگر بخواهیم 
تنها عبور کنیم باز ترجیح می دهیم از سمت دیگری برویم. 
از طرفی سوسک های بسیار بزرگی هم دارد که هر خانمی با 

دیدنش وحشت می کند.

بوی نامطبوع
ملک زاده صحبت های همسایه اش را این گونه ادامه می دهد: 
هر ساله تا وقتی بارندگی است و آب کال جریان دارد چندان 
بوی نامطبوعی نیست اما همین که آب راکد می شود علاوه 
بر جمع شدن پشه، همیشــه چنان بوی نامطبوعی در فضا 
هســت که جرئت نمی کنیم پنجره را بــاز بگذاریم یا حتی 

کولرها را روشن کنیم.
حشمتی که از کسبه محل است می افزاید: سال گذشته دست 
دخترم ورم کرد و قرمز شــد ابتدا گمان کردیم پشه معمولی 

اســت اما پس از چندی دیدیم زخم شد. وقتی آن را به دکتر 
نشــان دادیم گفت در اثر پشه آلوده، مشــکل پوستی برای 
دخترم ایجاد شده اســت و مدت ها طول کشید تا زخمش 

بهبود پیدا کرد.
برای بررسی بیشتر سراغ محمد صنعتی ترشیزی، رئیس اداره 
خدمات و محیط زیست شهری منطقه ۱۱ رفتیم. وی در این 
باره اظهار کرد: سال گذشته کف مسیر کال سیمان شد تا قابل 
شست وشو و تمیز کردن باشد. اکنون نیز فقط از وسط کال که 

سیمانی است، آب عبور می کند.

 جاری شدن فاضلاب
وی تصریح کرد: بخشی از گلایه هایی که مردم دارند مربوط 
به سال گذشته می شود که لوله شرکت آب و فاضلاب شکسته 
بود و مقــداری از فاضلاب وارد آب کال می شــد که همین 
موضوع سبب کثیفی، بوی نامطبوع و جمع شدن پشه می شد 
اما در حال حاضر این مشــکل برطرف شده و با ترمیم لوله، 

دیگر فاضلاب وارد کال نمی شود.
ترشــیزی با بیــان اینکه کال بــه صورت هفتگــی تمیز 
می شــود، گفت: تلاش مــان بر این بوده کــه واحدهای 
مســکونی و تجاری اطراف هم فاضلابشان را داخل کال 
نریزنــد اما اگر اهالی همچنان از بــوی نامطبوع و وجود 
حشــرات موذی شاکی هســتند، بررســی های بیشتر و 
یم که فاضلاب  دقیق تری انجام می دهیم تا مطمئن شــو
وارد آب کال نمی شــود، نتیجه را هــم از طریق روزنامه 

شهرآرا به اطلاع شهروندان می رسانیم.
وی همچنین وعده داد کــه از کارگــران بخواهد کف کال 
را با مواد ضــد عفونی کننده لای روبی کنند تا مشــکلات 

شهروندان کاهش یابد. 

در محـــله

آی خبــــر

فهیمه شهری

تعويض وسايل زمين بازى بوستان گلفام

 پروژه های اصلاح هندسی با هدف ارتقای ایمن سازی معابر و کاهش ترافیک و سهولت تردد وسایل نقلیه 
و شهروندان در سال ۹۸ در منطقه ۱۱ اجرا شد.به گزارش شهرآرامحله، اجرای پروژه حق تقدم عابرپیاده، 
اجرای اصلاح هندسی معابر، اجرای مسیر دوچرخه، تهیه و نصب تجهیزات ترافیکی از جمله اقدامات 
شاخص حوزه حمل و نقل و ترافیک در سال گذشــته بوده است. اجرای پروژه های اصلاح هندسی در سال 
۹۸ با اعتباری بالغ بر۳۲ میلیارد ریال در منطقه انجام شد و این عملیات با هدف ارتقای ایمن سازی معابر و 
کاهش ترافیک و سهولت تردد وسایل نقلیه و شهروندان اجرا شد.اصلاح هندسی ابتدای بولوار معلم۷۰ و 
تقاطع امامت و آموزگار از جمله پروژه های شاخص سال گذشته در منطقه بوده است که انجام این عملیات 
اصلاح هندسی برای سامان دهی وضعیت عبور و مرور وسایل نقلیه و ارتقای ایمنی تردد عابران پیاده و تأمین 
رضایت شــهروندان انجام شده اســت.همچنین برای ترویج فرهنگ دوچرخه سواری، مسیر دوچرخه در 
بولوار معلم ضلع شمالی بوستان ملت با اعتباری بالغ بر ۳۲۰ میلیون تومان انجام شده که نتایج مثبتی را هم 
به دنبال داشته و برای استقبال دوچرخه سواران منطقه قرار گرفته است.خط کشی عرضی و محوری از دیگر 
پروژه های شــاخص منطقه۱۱ در سال ۹۸ بود که سال گذشته بیش از ۱۰ میلیارد ریال اعتبارات ترافیکی این 
منطقه، صرف اجرای خط کشی و تهیه و نصب تجهیزات ترافیکی در منطقه شد.طبق صحبت های مسئولان 
شهرداری منطقه، اجرای پروژه های ترافیکی امسال همانند سال های گذشته در دستورکار شهرداری منطقه 
قراردارد که از جمله مهم ترین آن ها می توان به پروژه های اصلاح هندســی، حق تقدم عابرپیاده و تعمیرات و 

نگهداری تجهیزات ترافیکی منطقه اشاره کرد.

32ميليارد ريال هزينه
 اصلاح هندسى  سال98

عملیات تب سنجی و پایش سلامت کارکنان انتظامات بوستان ملت، به صورت روزانه 
پیش از شروع به کار و پس از اتمام ساعت کاری انجام می شود.

کید بر حفظ   به گزارش شهرآرامحله، علی عرب پور، مدیر بوستان ملت، ضمن تأ
سلامت کارکنان گفت: عملیات تب سنجی و پایش سلامت کارکنان انتظامات و 

دیگر قسمت ها به صورت روزانه پیش از شروع به کار و پس از اتمام ساعت کاری 
انجام می شود.عرب پور افزود: نیروهای انتظامات در صف مقدم خدمت رسانی 
به شهروندان قرار دارند و از همین رو، اقدامات پیشگیرانه برای جلوگیری از ابتلای 

کارکنان به ویروس کرونا در حال انجام است.

نگاهی به مشکلات پارک خطی حاشیه بولوار آموزگار

افزايش دماى هوا و تكرار بوى نامطبوع

 وسایل زمین بازی بوستان گلفام در راستای جلب رضایت شهروندان و ایجاد فضای مناسب بازی برای 
کودکان نوسازی شد.به گزارش شهرآرامحله، غلام حسین عباسی، رئیس اداره فضای سبز منطقه، با اشاره 
به ضرورت ایمن سازی وسایل بازی کودکان و ســت های ورزشی در فضا های سبز و بوستان ها، گفت: 
آسودگی خاطر خانواده ها به هنگام بازی کودکان در فضای پارک ها و حفظ ایمنی و تأمین سلامتی خانواده ها 

به هنگام استفاده از امکانات ورزشی از اولویت های کاری این مجموعه است.
عباسی در ادامه تصریح کرد: با توجه به فرسودگی وسایل بازی در بوستان گلفام و ضرورت تأمین ایمنی آن ها، 

اداره فضای سبز منطقه۱۱، به تعویض امکانات وسایل بازی کودکان در بوستان گلفام اقدام کرده است.
وی افزود: در این بوستان که در انتهای بولوار سیدرضی و در حاشیه بولوار امام علی (ع) قرار دارد، وسایل زمین 

بازی کودکان در اردیبهشت ماه امسال با اعتباری بالغ بر ۳۲۰ میلیون ریال تعویض شد.
رئیس اداره فضای سبز منطقه یادآور شد: این طرح در راستای استانداردسازی و ایجاد محیطی امن و مناسب 
برای فعالیت بدنی و نشاط و تحرک کودکان، اجرا شده است. در این طرح وسایل قدیمی فلزی جمع آوری و 

با وسایل بازی پلی اتیلنی جایگزین شدند.
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

جلسه شورای سلامت آموزش و پرورش ناحیه ۶  
برای بررسی وضعیت کرونا و اقدامات انجام شده 

در ناحیه ۶ برگزار شد.

برگزارى جلسه شوراى سلامت

شرایط   بررسی  راستای  در  شهرآرامحله،  گزارش  به 
و  پرورش  و  آموزش  نواحی  در  کرونا  ویروس  شیوع 
نحوه مقابله این ویروس جلسه شورای سلامت آموزش 
و  آموزش  اداره  در  تبادکان  و   ۷ و   ۶ نواحی  پرورش  و 

پرورش ناحیه ۶ برگزار شد.
در این جلسه که با حضور امینی، رئیس مرکز بهداشت شماره 
یک مشهد، برگزار شــد، معاونان پرورشی و تربیت بدنی و 
کارشناس مسئولان سلامت و تندرســتی نواحی حضور 
کید بر سلامتی جامعه  داشتند.امینی در این جلسه ضمن تأ
و وظیفه خطیر جامعه پزشکی در این موضوع، گزارش کاملی 
از عملکرد مبارزه با کرونا در سطح استان و نواحی ارائه داد 
و بیان کرد: رعایت پروتکل های بهداشــتی و فاصله گذاری 
کید شبکه  اجتماعی همواره در راستای مقابله با کرونا مورد تأ
بهداشت کشور اســت، در این باره باید فرهنگ سازی برای 
شــهروندان و معلمان و دانش آموزان انجام شود تا همراهی 

بیشتری در راستای مبارزه با ویروس داشته باشیم. 

صاحب امتیاز: شهرداری مشهد  
مدیر مسئول شهرآرا: سید هادی فیاضی 

سردبیر شهرآرا محله: رضا سلیمان نوری  
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مردمک

در صف بندگی

اقامه نماز عید فطر در 
بولوار امامت

برخی از سطوح دیوارهای منطقه ۱۱ در ادامه 
یباسازی فضاهای شهری،  برنامه های اجرایی برای ز

با  نقاشی دیواری مزین شده اند.

شهرداری منطقه برای پیشگیری از شیوع ویروس 
کرونا، عملیات ضدعفونی معابر و اماکن عمومی 

پرتردد منطقه را  ادامه می دهد.

برگزارى جلسه شوراى سلامت اجراى نقاشى ديوارى در منطقه

روشنايى بوستان

يعقوبى:  در حاشیه بولوار آموزگار، حد فاصل 
بولوار امامت و بزرگراه آزادی یک بوستان خطی 
ساعت های  در  است،  شده  واقع  نارون  نام  با 
پایانی شب که هوا تاریک و رفت و آمد کم است 
و با توجه به اینکه روشنایی بوستان هم خیلی 
مطلوب نیست، رفت و آمد در این بوستان یا گذر 
بولوار کمی خطرناک  و  بوستان  این  از حاشیه 
به  امکان  صورت  در  دارم  درخواست  است، 

تجهیز روشنایی بیشتر این بوستان اقدام شود.

گرد و خاك

آموزگار  بولوار  انتهای  ساکن  من  جمالى: 
ناشی  خاک  و  گرد  مشکل  ما  قبل  از  هستم، 
از زمین های خالی بوستان چهل بازه را داشتیم 
هم  سطحی  چهار  پروژه  خاک  و  گرد  اکنون 
در  فقط  اتفاق  این  البته  است.  شده  اضافه 
اتفاق  باشیم  داشته  باد  وزش  که  شرایطی 
پروژه  ناظر  و  محترم  پیمانکار  از  می افتد، 
درخواست داریم هنگام توفانی شدن هوا و یا 
به آب پاشی خاک های خشک شده  باد  وزش 

اقدام کنند.

این ســتون به حرف مردم و پیامهای ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان میتوانند 
مشــکلات محله خــود را با شــمارهتماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

گفت:   باره  این  در  منطقه۱۱  شهرداری  سرپرست 
نشاط   افزایش  و  شهری  منظر  زیباسازی  راستای  در 
در  دیواری  نقاشی  مربع  متر  هزار  دو  از  بیش  اجتماعی، 
منطقه۱۱ اجرا شد تا از برخی ناهنجاری های بصری کاسته 

شود.
 مریم عرب احمدی، سرپرست شهرداری منطقه، با اعلام 
این خبر بیان کرد: نقاشــی های دیواری به نوعی شناسنامه 
رنگی شهر محسوب می شود و متعلق به هزاران شهروند و 
مخاطب است و افزون بر زیبا کردن دیوارهای خالی شهر، 
فرهنگ سازی برای شهروندان است که بسیاری از پیام های 

شهروندی را می توان از طریق آن منتقل کرد.
عرب احمدی افزود: در همین راســتا و با هدف زیباسازی 
منظر شــهری و افزایش نشــاط  اجتماعی، بــه همت اداره 
فرهنگی و اجتماعی منطقه، طرح نقاشــی  دیواری سطح ۲ 
با اعتبار۴۸۰ میلیون ریال، در میدان دانشجو، بولوار شهید 

فخرایی، چهارراه دانشجو و ستاری اجرا شد. 

1300 نوبت ضدعفونى

دریافتی

به گزارش شهرآرامحله، بعد از گذشت ۳ ماه از ورود  
منطقه۱۱ادامه  در  ضدعفونی  عملیات  کرونا  ویروس 
 ۱۳۰۰ اردیبهشت،  اواخر  تا  اسفندماه  ابتدای  از  دارد. 
نوبت ضدعفونی انجام و با احتساب معابر فرعی ۴ هزار 
و ۹۰۰ متر از معابر منطقه ضدعفونی شده اند. همچنین  
۱۰۰ مرکز شامل خیریه، درمانگاه، مساجد، آسایشگاه و 

کمپ در مجموع ۴۵۰ مرتبه ضدعفونی شده اند.
در اقدامات پیشگیرانه از کرونا تلاش شده تا از ظرفیت های 
محلی منطقه، استفاده حداکثری شود و  ۵۳۰ نفر از اعضای 
شورای اجتماعی محلات، نیروهای دوام ثامن و داوطلبان 
مردمی در اقدامات پیشگیرانه از کرونا مشارکت داشته اند.

در کنار عملیات ضدعفونی، اهدای بســته های بهداشــتی 
و مواد غذایی در میان شــهروندان منطقــه از دیگر اقدامات 
شــهرداری منطقه اســت و طی ۳ ماه اخیر، ۹۸۰۰ بســته 
بهداشــتی و غذایی به همت نیروهای مردمی تهیه و توزیع 

شده است.


